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Szkoda, że Państwo tego nie widzą w kolorze! 
Na nowe 50-lecie Uczelni ukazał się pięknie wydany staraniem Działu 

Nauczania INFORMATOR w języku angielskim adresowanyprzedewszy
stkim do zagranicznych kandydatów na studia na Politechnice Wrocław
skiej. Jest świetnym prezentem, jaki można wysłać, np. z okazji zbliżają
cych się Świąt Bożego Narodzenia, zagranicznym znajomym. Koszto\-\'ać 
będzie 15 złotych (podobno aktualnajest cena promocyjna 12 zł. , ale może 
to plotka). Można też nabyć plan .. campusu" i Wrocławia- już za 3 zł. 



PAN- BEZ ZMIAN 

Przewodniczącym Wrocławskiego Oddzia
łu PAN został ponownie prof. Zdzisław Bub
nicki (PWr., I-17), zaś jego zastępcą- prof. 
Miecżysław Klimowicz, polonista z Uniwer
sytetu Wrocławwskiego. 

PRZED WYBORAMI W RG 

Rada Główna Szkolnictwa Wyższego przy
gotowuje się do wyborów na kadencję 1996-
1999. Postanowiono, że wybory Rady Głów
nefobejmą też szkoły nie państwowe. Także 
więc te uczelnie będą wybierały elektorów. 
Ogólnopolskie zebrania wyborcze elektorów 
odbędąsię,jak dotychczas, w ośmiu grupach 
uczelni (uniwersytetów, uczelni technicz
nych, medycznych, ekonomicznych, rolni
czych etc.). Każda z niepaństwowych uczel
ni musi zostać przypisana do jednej z tych 
kategorii. Większość z nich to uczelnie o 
proftlu ekonomicznym. Ta grupa wybierać 
będzie do 50-osobowej Rady dwóch profe
sorów i jednego doktora. Nie wiadomo więc, 
czy w tej reprezentacji znajdąsię pracowni
cy uczelni prywatnych. 

DZIAŁ NAUKliNFORMUJE 

W związku z otrzymanym z KBN pismem 
z 13 listopada 1995 r., znak DB/2895/95/ 
WdJM informujemy wszystkich zaintereso
wanych, że został zniesiony wymóg skł.ada

nia jednocześnie z wnioskiem 4 egzempla
rzy podpisanej un1owy w przypadku wnio
sków składanych do KBN w ramach XI kon
kursu projektów badawczych własnych (ter
min do 2 stycznia 1996 roku). Przekazanie 
Komitetowi Badań Naukowych 4 egzempla
rzy umowy powinno nastąpić po uzyskaniu 
przez autora wniosku zawiadomienia o za
kwalifikowaniu projektu do finansowania. 
Na umowie musi być wpisany nadany przez 
KBN nun1er projektu badawczego, którego 
dotyczy umowa. 

SPOTKANIA 

Kierownik Działu Nauki 
dr inż. Kazimierz Grabas 

WYDAWCÓW DOBREJ KSIĄŻKI 

7- 1 O grudnia 1995 r. 

WROCf:AW, RATUSZ 
Tradycyjnie na początku grudnia we Wro

cławskim Ratuszu odbędą się Spotkania 
Wydawców Dobrej Książki. Oficyna Wy
dawnicza Politechniki Wrocławskiej będzie 
ponownie jednym z uczestników Spotkań. 
Znajdziemy się więc pośród wydawców, 
którzy będą prezentować książkę "dobrą'', 
czyli taką, na którą warto zwrócić uwagę 
wśród powodzi tytułów zalewających księ
garnie. Serdecznie zapraszamy! 

WYSTAWA NA ANTRESOLI 

W czasie obchodów 50-lecia Politechniki 
Wrocławskiej na Antresoli można było oglą
dać wystawę prezentującą prehistorię i po
czątki tworzenia Uczelni. Cieszyła się ona 
dużyn1 powodzeniem. Obecnie w tym samym 
miejscu otwarta została ekspozycja "Po ob
chodach jubileuszu". Prezentowane są tam 
symboliczne prezenty przywiezione przez 
gości, medale i listy gratulacyjne. Wyróżnia 
się wśród nich ogromna patera ze szkła przy
wieziona przez rektora Politechniki Lwow
skiej prof. Jurija Rudawskiego (nie był to z 
pewnościąprezent łatwy w transporcie) oraz 
obraz namalowany osobiście przez innego 
rektora. 

Pokazano też krawaty, które przyznaje się 
zasłużonym dla Uczelni osobom (otrzymali 
je np. dziekani) i płytę kompaktową zawie
rającąnagranie Chóru Politechniki Wrocław
skiej. 

NOWY OBIEKT UNIWERSYTETU 

Wojewoda Wrocławski prof. dr hab.Janusz 
Zaleski wystąpił w dniu 6 grudnia w roli św. 
Mikołaja. W sali Senatu Uniwersytetu Wro
cławskiego dokonał on uroczystego przeka
zaniawładzom uczelniaktuwłasności obiek
tu położonego przy ul. Koszarowej 5 we 
Wrocławiu. Nieruchomość ta była w posia
daniu wojsk Federacji Rosyjskiej . Jest zde
wastowana, od pewnego czasu prowadzone 
są niezbędne prace remontowe. Przewiduje 
się, że w niedalekiej przyszłości obiekt bę
dzie użytkowany przez Wydział Nauk Spo
łecznych. 

PODWYŻKI? 

Jak doniosła prasa, płace na uczelniach 
wzrosną w przyszłym roku nominalnie o 
50%, czyli realnie o 36%. Podwyżka na
stąpi w lipcu i wyniesie średnio o 23 7 zł. 
Nauczyciele akademiccy dostaną ponad 
300 zł. Podobnie jak w tym roku, wzrost 
pensji będzie tylko częściowo (95,2%) fi
nansowany przez państwo . resztę muszą 

uczelnie zarobić same. 
Rządowy projekt budżetu na rok przyszły 

zakłada realny wzrost wydatków na szko l
nictwo wyższe o 13% (w zeszłym roku o 
6%). Większość tych dodatkowych środ
ków przeznaczona będzie na wzrost płac, 
bo pula środków na wydatki rzeczowe ma 
wzrosnąć realnie zaledwie o 5%. Nie stwa
rza to nadziei na jakiekolwiek inwestycje. 
Na szkolnictwo wyższe ma być przeznaczo
ne w tym roku 0,86% produktu krajowego 
brutto. Pozostaje to w sprzeczności z sej
mową uchwałą sprzed miesiąca, że w cią
gu 2 lat nakłady te powinny osiągnąć 2% 
PKB. Prof. Aleksander Koj, rektor UJ za
proponował, by odwołać się w tej sprawie 
do parlamentu. 

MOŻE NASTĄPIĆ "ŚMIERĆ INTERNETU". 

Jak już pisaliśmy wcześniej, w najbliższej 
przyszłości przewidywane jest znaczne zwi ęk
szenie opłat za korzystanie z INTERNETu. 

Ostatnio poruszyłoten problem "Życie War
szawy". Wysuwa się tam przypuszczenia, że 
wzrost będzie siedmio-, ośmio-, dziesięcio-, 
dwudziesto-, a nawet 40-krotny. Dla ok. 20 
tysięcy osób w Polsce może to okazać się nie 
do wytrzymania. 

Zapytywana o tę sprawę pani Małgorzata 
Kozłowska, podsekretarz stanu w KBN, jest 
bardziej optymistyczna i wyklucza przynaj
mniej wzrost 40-krotny. Stwierdziła ona, że 
cennik to jedno, a tryb finansowania - drugie. 
W zrost kosztów wynika głównie z konieczno
ści dzierżawienia łącz od Telekomunikacji 
Polskiej S.A., znanego monopolisty. Ktośmusi 
ponieść ten ciężar. 
Miejmynadzieję,żedynarnicznyrozwójłącz

ności sieciowej nie zostanie zahamowany. 

Jak co roku w salach stołówki 
pracowniczej przy ul. Smolu
chowskiego 29 jest organizowa
ny 

BAL 
SYLWESTROWY 

Cena biletów wyniesie 65 zł od 
osoby. 

Cenie biletu pokrywa koszty 
konsumpcji (w skład której 
wchodzi butelka szampana na 4 
osoby) i zespołu muzycznego . 
Chętni do uczestnictwa w tej 

imprezie proszeni są o wykupie
nie talonów w szatni stołówki 
pracowniczej przy ul. Smolu
chowskiego 29 (bud. B-1 O) w 
dniach 11-12 grudnia, w godz. 
15.30- 17.00. 

OGRANICZONO 
SPRZEDAŻ TALONÓW 

DO 8 SZTUK NA OSOBĘ. 

Wymiana talonów na zaprosze
nia uwzględniające numer stoli
ka odbędzie się 18 i 19 grudnia w 
godz. 15.30- 17.00 w szatni sto
łówki pracowniczej przy ul. Smo
luchowskiego 29. 

Dodatkowe informacje można 
uzyskać pod numerami telefo
nów: 36-81,25-61. 



XXV POSIEDZENIE SENATU 

(23.11.1995) 

Pani prof. M. Hardygóra przypomniała 
osobęzmarłego w dn. 18.10.95 we Wrocławiu 
prof. Jana Sajkiewicza, długoletniego pra
cownika Wyd z. Górniczego, prorektora i rek
tora WSI w Radomiu, w ostatnim okresie pra
cującego na Politechnice Świętokrzyskiej. 

• Zatwierdzono wnioski o przedłużenie za
trudnienia na stanowiskach profesorów nad
zwyczajnych PWr. dra hab.arch.Zbigniewa 
Bo kuna (ZO 1-05), dr hab.inż.Jana Bujki (I-
8), dr hab.Ewy Dobierzewskiej - Mozrzy
mas (I-9), dr hab. Jana Gomułkiewicza (I-
9),dr hab. Elżbiety ldczak(I-9),dr hab. inż. 
Jana Pytla (T-8) , dr hab. Barbary Rokow
skiej (J-18), dr hab. arch. Jadwigi Sławiń
skiej (I-12) i dra hab. inż. Bohdana Synala 
(T-8). 

• Zatwierdzono limity przyjęć na studia za
oczne w styczniu 1996 r. na 3 wydziałach: 
Elektroniki, Informatyki i Zarządzania i Gór
niczym. W dwóch pierwszych przypadkach 
przesunięcie naboru wynika z wymogów for
malnych, zaś w trzecim- z dużej ilości kandy
datów. Senatzatwierdził projekt, wmyśl które
go nabór wyniesie: 60 osób na elektronikę i 
telekomunikację, 60 osób na informatykę, 90 
osób na zarządzanie i marketing, 80 osób na 
górnictwo i geologię. Wydziały będąprzyjmo
wały podania w drugiej połowie stycznia. 
(52:0:0). 

• Przewodniczący Uczelnianej Komisji Wy
borczej prof. L. Martan przedstawił potrze
bę uściśleniastatutuPolitecłmiki W r. w związ
ku ze zbliżającymi się wyborami. Komisja za
proponowała, by sprecyzować i zmodyfiko
wać postanowienia Statutu PWr. w odniesie
niudo §43 ust. l, §43 ust. l i 2, pkt. 2i 8, § 44 
ust. 6 i 11 §45 ust. 6 i 11 , §43 ust. 2, pkt 8, § 
43 ust. 2, pkt.9 , § 44 ust. 6, §45 ust. 2 pkt 5i 
§44 ust. 7. Chodzi w nich o uproszczony tryb 
wybierania komisji skrutacyjnej, warunki 
przeprowadzenia głosowania systemem urno
wym, upoważnienie dodatkowychosób do peł
nienia funkcji delegata UKW na zebraniach 
wyborczych, ograniczenie zasady poufności 
przy rozmowach komisji wyborczej z poten
cjalnymi kandydatami na rektora i wybory nie
nauczycieli do rad instytutów. Przewodniczą
cy Komisji ds. Statutu i Regulaminów prof. 
J. Zdanowski wyraził poparcie dla w/w zmian, 
jednakże proponując stosowanie systemu 
urnowego, gdyfrekwencjanazebraniu wybor
czym w drugim terminie nie przekroczy 30% 
(zamiast 5% proponowanych przez UKW). 
Omówił ponadto szeroko komplikacje wyni
kające z wymogu zachowania poufności co do 
listy potencjalnych kandydatów. 

W głosowaniu przyjęto całość projektu 
zmian statutu (54:0:0). 

• Przy pozytywnej opinii Komisji ds. Statu
tu i Regulaminów przegłosowano też zmianę 
§61 pkt.3 pozwalającą na rezygnację z obli
gacji recenzji zewnętrznych przy ponownym 
mianowaniu na stanowisko profesora (53 :0: l). 

• Przyjęto zgłoszony przez Komisję ds. S ta-

tu tu i Regulaminów projekt dopasowania§ 76 
Statutu PWr. mówiącego o urlopach związa
nych z wyjazdami naukowymi za granicę do 
wymogów ustawowych (delegacja do Zarzą
dzenia Ministra Edukacji Narodowej).DrTa
deusz Gudra zgłosiłwątpliwości co do przy
jętych sformułowań, zwłaszcza określenia "w 
zasadzie". 

Senat postanowił przyjąć za obowiązujący 
art. l 09 ust.3 Ustawy o szkolnictwie wyższym 
i usunąć określenie "w zasadzie" (47 :2 :3). 

• Prorektor ds. Nauki prof. W. Majewski 
przedstawił wniosek o likwidację Centrum In
formatycznego i powołanie Zakładu Informa
tyki przy Wydziale Informatyki i Zarządzania. 
Jednostka tama być placówkąnaukowo -dy
daktyczną. Zadania usługowe pełnione wobec 
środowiska przez CI zostaną przejęte przez 
powstałe Centrwn Sieciowo - Superkompu
terowe. 

Dziekan Wydz. Infonnatyki i Zarządzania 
prof. J. Świątek stwierdził, że spełnione zo
stały fonnalne wymogi reorganizacji (zebra
nie pracowników, deklaracje przejścia do 
nowej jednostki). Przegłosowano najpierw li
kwidację CI (52:0:1), a następnie powołanie 
Wydziałowego Zakładu Informatyki (52:0:0). 

• Prof. D.J. Bem przedstawił projekt regu
laminu Wrocławskiego Centrum Sieciowo
Superkomputerowego (WCSS) powstały w 
wyniku konsultacji w środowisku. Pani kwe
storC. Palczakzgłosiła propozycje poprawek 
dotyczących obowiązku ewidencjonowania 
majątku WCSS (zgodnie z zasadami obowią
zującymi na uczelni) i wykorzystania zysków. 
Projekt przyjęto wraz z proponowanymi po
prawkami (50 :0:5). 

• Przewodniczący PPPWr . J. Borowiec 
przedstawił do zaopiniowania zmiany w regu
laminie Przedstawicielstwa. Stwierdził , że 

chodzi o zmianę dotyczącąpowoły\'łania za
stępców przewodniczącego i trybu uzgodnień 
ze związkami zawodowymi. Jak wynika z 
propozycji zmian, projekt idzie w kierunku 
zwiększenia roli Prezydiwn i przewodniczą
cego, a ograniczenie roli Plenameg0 Zebrania 
PP. JM Rektor nie zgłosił zastrzeżeń, nato
miast stwierdził, że wkrótce będą niezbędne 
istotne zmiany formuły działania Przedstawi
cielstwa ze względu na przygotowywany nowy 
kodeks administracyjny. Komisja Senacka ds. 
Statutu i Regulaminów zgłosiła poprawkę w 
części II pkt 5 (sformułowania dotyczące 
wyborów). Dr M. Michalewska (ZNP) i dr 
W. Jabłoński ("S") zwrócili uwagę na brak 
określenia trybu zatwierdzania regulaminu 
przyznawania świadczeń socjalnych (przez 
Prezydium czy przezZebranie Plename).Mgr 
J. Borowiec zaproponował dodanie tego do 
kompetencji Prezydium. Dr M. Michalewska 
stwierdziła, że w sprawie trybu uzgodnień ze 
związkami zawodowymi (§l O pkt.2 Regula
minu działania Zespołów Problemowych PP
PWr) jej związek wypowie się później. 

Senat zatwierdził przed s ta wionąpropozycję 
zmian (47:0:0). 

• Dyrektor Administracyjny A. Kaczkow
ski omówił projekt reorganizacji podlegają
cych mu służb budowlanych należących do 

Działu Nadzoru Budowlanego i Remontów. 
Projekt przewiduje likwidację DNBiRi utwo
rzenie w jego miejsce Działu Inwestycj i i 
Remontów, którego zadaniem byłoby plano
wanie, koordynacja i inwestorskie przygoto
wanie zlecanych prac wykonawczych. Prze
widuje się też utworzenie stanowiska ds . prze
glądów teclmicznych budynków i budowli 
podlegające bezpośrednio zastępcy dyrektora 
administacyjnego ds . technicznych oraz samo
dzielnego stanowiska ds. przetargów podległe 
Prorektorowi ds. Ogólnych. Reorganizacja ma 
następować stopniowo i wiązać się ze zmniej
szeniem ilości etatów. 

Prof. T. Winnicki zaproponował zwiększe
nie w strukturze DN BiR udziału służb kontrol
nych. 

Dr M. Michalewska opowiedziała się za 
utrzymaniem zatrudnienia w dziale na obe
cnym poziomie. 

Dr H. Wojtkiewiczuznał , że projektnie za
wiera wystarczających do oceny szczegółów . 

Dr W. Mironowicz uznał za potrzebne usta
lanie zasad zlecania na zewnątrz. 

Wniosek został pozytywnie zaopiniowany 
przez Senat (29:0:18). 

• Zatwierdzono umowę o ekwiwalentnej 
wymianie studentów między Union College w 
Schenectady, New York (USA) a Politechni
ką Wrocławską. Wielkość wymiany będzie za
leżna od liczby chętnych . Przedstawiciel stu
dentów J. Rodriguez wyraził obawę, czy mło
dzi Amerykanie przetrwają ten eksperyment. 
Senat wykazał optymizm w tej sprawie 
(48:0:0). 

• Zatwierdzonoteż(45:0:0) umowę o współ
pracy z University of Michigan, College o f 
Engineering. Jest to rozszerzenie współpracy 
trwającej już od ok. 2 lat i pozwalającej ubie
gać się o międzynarodowe granty. 

• Prorektor ds. Nauczania prof. Z. Kremens 
odpowiedział na poruszony uprzednio przez 
prof. L. Jacaka problem niskiego poziomu 
studentów zaocznych. Stwierdził, że obecnie 
ilość godzin zajęć na studiach dziennych i za
ocznych różni się nieznacznie, zaś gorszy po
ziom wynika z większej dostępności i mniej
szej atrakcyjności (ze względu na odpłatność). 
Uczelnia nic dąży do komercjalizacji kształ
cenia za wszelką cenę. W sytuacji, gdy Stu
di urn Techniczne zakończyło działalno ść, 
można tylko oczekiwać, że mniej uzdolnio
nych lub gorzej przygotowanych studentów 
przejmą w przyszłości wyższe szkoły zawo
dowe. Być może filie PWr. staną się ich za
rodkiem. 

• Prof. Z. Kremens zachęcił wszystkich do 
zapoznania się z opracowanymi p,rzez Sekcję 
Zagraniczną Działu Nauczania angielskoję
zycznymi informatorami o studiach na PWr 
(cena 15 zł .) i mapka mi uczelni oraz miasta (3 
zł). 

• Dziekan Wydz. Budownictwa Li W 1 prof. 
K.Czapliński zapytał o tryb zmiany liczby 
prodziekanów na wydziale.JM Rektor wyja
śnił, że głosuje się to jako poprawkę do statu
tu. 
Następne posiedzenie Senatu odbędzie się 

21 grudnia o godz. 13. 15. (mk) 



4 nr 61 

Wrocławski Ośrodek Superkomputerowy 

Wrocławskie Centrum 
Sieciowo - Superkomputerowe 

Wrocławskie Centrum Sieciowo-Superkomputerowe (WCSS)jest 
jednym z pięciu ośrodków w kraju umożliwiających dostęp do sieci 

, ' Intemet i dużej mocy obliczeniowej. Usługi te świadczone są w opar
.. ci u o infrastrukturę Wrocławskiej Akademickiej Sieci Konlputero

wej (WASK) oraz zakupiony ostatnio dla ośrodka wrocławskiego 
przez Ko mi te t B a dańNaukowych superkomputer z rodzinyIBM RS/ 
6000 SP. 
Wrocławski superkomputer nie zostałjeszcze uruchomiony. Przed

stawiamy jednak informacje dotyczące jego przewidywanych moż
liwości. 

Superkomputer 
WCSS będzie korzystać z komputera IBM RS/6000 SP. Kompu

ter ten należy do rodziny maszyn równoległych o pamięci rozpro
szonej (MPP - Massive Parollei Processing). Wyposażony jest w 
piętnaście węzłów obliczeniowych (nodes), w tymjeden "szeroki" 
i cztemaście "wąskich", pracujących w oparciu o procesor RISC 
POWER2 taktowany zegarem o częstości 66,7 MHz. Każdy zwę
złów wąskich posiada pamięć operacyjną o pojemności 64MB, dysk 
twardy o pojemności l GB oraz odpowiednie złącza, kontrolery i 
adaptery, umożliwiające podłączenie dysków i urządzeń zewnętrz
nych oraz dostęp każdego węzła do sieci. Węzeł szeroki ma 128 MB 
pamięci operacyjnej oraz dyski twarde o łącznej pojemności 18GB. 
Szybką wymianę infom1acji pomiędzy poszczególnymi węzłami 
zapewnia inteligentne urządzenieHigh Performance Switch 2(HPS-
2). Udostępnia ono cztery niezależne ścieżki komunikacyjne pomię
dzy każdąparą węzłów. Wyposażone jest w implementowny sprzę
towo system wykrywania i korekcji błędów transmisji. HPS-2 za
pewnia efektywną szybkość przekazu informacji pomiędzy każdą 
parą węzłów ok. 40MB/s, co przy 15 węzłach dajełącznąprzepusto
wość sięgającą 600 MB/s (megabajtów na sekundę). 
Szybkązewnętrznąłączność sieciowąsuperkomputera możnazre

alizować w oparciu o zainstalowane adaptery sieciowe w standar
dach FDDI i Turboway ATM 100, o szybkości transmisji 100MB/ 
s. 
Całości szeroko rozumianej konfi.guracj i dostarczonego superkom

putera dopełniają dwie stacje robocze: RS/6000 model C l O, oparta 
na procesorze PowerPC, wyposażona m. in. w streamer 8 mm o po
jenmości 5 GB i czytnik CD-ROM, oraz model390, z procesorem 
POWER2,pamięciąoperacyjną 128MB, adapterem UltimediaAudio 
i kartą grafiki GXT 15OM. Pierwsza z nich przeznaczonajest do za
rządzania zasobami i pracą superkomputera, natomiast druga może 
być wykorzystana do obsługi sieci, wizualizacji wyników obliczeń, 
realizacji prezentacji multimedialnych lub do przygotowywania 
zadań uruchamianych na superkomputerze. 

Architektura i wyposażenie wrocławskiego superkomputera SP 
daje możliwość korzystania zeń w celu przetwarzania szeregowego 
jaki równoległego w najróżnorodniejszych dziedzinachzastosowań 
naukowych. 

Oprogramowanie 
Wraz ze sprzętem dostarczone zostało oprogramowanie systemo

we, tzn. system operacyjny AIX 3.2, programy zapewniające moż
liwości równoległego wykonywania aplikacji, kontroli nad proce-
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sami i zasobami komputera, współpracy z innymi komputerami etc. 
U żytkawnicy mają do dyspozycji kompiłatory języków C/C++ oraz 
FOR TRAN, wraz z bibliotekami umożliwiającymi programowanie 
przetwarzania równoległego. Kompilator XL FORTRAN POWER
Beuch ma zaimplementowane standardy języka FORTRAN 77 oraz 
FORTRAN 90. Drugi z wymienionych standardówjest ważnym na
rzędziem tworzenia nowoczesnych, zaawansowanych programów 
numerycznych. 

Do dyspozycji użytkowników wrocławskiego superkomputera są 
też biblioteki procedur numerycznych BLAS (Basic Linear Algebra 
Subroutines), MASS (Mathematical Acceleration Sybsystem) oraz 
kilka innych, naj częściej używanych zestawów procedurnumerycz
nych dostępnych na serwerze Netlib. Pierwsza z wymienionych bi
bliotek jest szeroko używana przy tworzeniu aplikacji korzystają
cych intensywnie z algorytmów algebry liniowej . Druga jest zbio
rem procedur obliczania matematycznych funkcji wewnętrznych i 
operacji potęgowania wykorzystywanych przez kompiłatory C i 
FOR TRAN-u, zoptymalizowanych pod kątem architektury proce
sora POWER2 oraz superkomputera o pamięci rozproszonej. Jej 
zastosowanie pozwala uzyskać nawet dwukrotne przyspieszenie 
obliczeń niektórych aplikacji. Biblioteki MASS będą dostępne na 
wrocławskim superkomputerze zarówno w wersji szeregowej (jed
noprocesorowej),jak i równoległej (wieloprocesorowej), mogąbyć 
więc również wykorzystywane przez użytkowników posiadających 
własne stacje robocze oparte na platformie RS/6000/AIX. 
Jedną z najczęściej wykorzystywanych przez użytkowników ze 

środowiskaakademickiego aplikacji naukowychjest systemGAUS
SIAN służący do obliczeń własności, struktury i oddziaływań ukła
dów molekularnych na poziomie ab initio i półempirycznym. Wro
cławskimsuperkomputer będzie dysponował wersją GAUSSIAN 94, 
który umożliwi pracę badawczą na poziomie światowym. Aplikacja 
ta bardzo intensywnie wykorzystuje moc obliczeniową superkom
putera. Średni czas wykonywania pojedynczego zadania na jednym 
procesorze (węźle) wynosi od kilku do kilkudziesięciu godzin uży
tego czasu CPU. Z myślą o podobnych zastosowaniach zainstalo
wano na wrocławskim superkomputerze programy GAMESS, DeFT 
oraz MOPAC, a także programy użytkowe BABEL i GAUSTOOL 
przydatne w procesie przygotowania danych wejściowych oraz 
analizy wyników obliczeń kwantowochemicznych. 
Spośród oprogramowania ogólnego użytku zainstalowano m. in. 

publicznie dostępne programy do opracowywania wyników i ich gra
ficznej wizualizacji: gnuplot i ACE/gr. Gnuplotjest uniwersalnym 
narzędziemsłużącym do tworzenia dwu- i trójwymiarowych wykre
sów w oparciu o dane mające postać analityczną lub numeryczną. 
ACE/gr jest rozbudowanym systemem do tworzenia wykresów, 
umożliwiający opracowanie wprowadzonych danych przy pomocy 
standardowych metod statystycznych i numerycznych. W progra
mie tym zaimplementowano między innymi procedury obliczania 
momentówrozkładu danych numerycznych (średnia, wariancjaitp.), 
średnich kroczących, korelacji i autokorelacji szeregów danych 
numerycznych, procedury całkowania i różniczkowania numerycz
nego, obliczania numerycznej transformaty Fouriera, dopasowania 
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krzywych do danychnumerycznych itp. Program umożliwiaopero
wanie dużymi zbiorami danych w kilku różnych formatach zapisu. 
Stanowi uniwersalne narzędzie analizy danych numerycznych, do
stępne dla każdego użytkownika zasobów WCSS. Obydwa progra
my pracują w środowisku Xwindows. 

Dla wygody użytkowników korzystających z systemu składu te
kstów T eX wykorzystano istniejącą wcześniej w środowisku wro
cławskim implementację tego systemu na platformie komputerów 
RS/6000, obejmującą także polską wersję językową MeX/LaMeX 
oraz LaTeX2e. System udostępniany jest przez sieć za pośrednic
twem WCSS . 
Ponieważ w ramach dostawy sprzętu i oprogramowania nie prze

widziano kompilatora języka Pascal, którego użyciem zaintereso
wani są niektórzy użytkownicy zasobów komputerowych WCSS, 
trwają prace nad implementacją konwertera, pozwalającego prze
kształcać kod programu z języka Pascal na C. Umożliwi to kompi
lację i uruchomieniewłasnych aplikacji użytkowników bezkoniecz
ności translacji programu przez autorów. 
Dostęp do zasobów komputerowych WCSS 
Wrocławska Akademicka Sieć Komputerowa zapewnia w chwili 

obecnej dostęp do sieci Internet niemal wszystkin1 placówkom aka
demickim i naukowym Wrocławia i Dolnego Śląska. Dzięki temu 
wszyscy zainteresowani mają sieciowy dostęp do zasobów super
komputera. Zasady przydzielania kont, zasobów obliczeniowych 
(czasu CPU, ilości węzłów do wykonywania zadań itp.) i zasobów 
pamięci masowych określone są regulaminem zatwierdzonym przez 
RadęUżytkowników MAN. W przyszłości będzie można korzystać 
z zasobów obliczeniowych WCSS na podstawie grantów oblicze
niowych i po zobowiązaniu się do przestrzegania regulaminu użyt
kownika. 
Użytkownicy KDM 
Przewiduje się, że klienci WCSS będą zainteresowani różnymi 

usługami: od wykorzystania dużej szybkości przetwarzania na po
jedynczym węźle superkomputera, po bezpośredni dostęp do prze
twarzania równoległego. 
Pierwszą wyróżnionągrupę użytkowników zgłaszających udoku

mentowane zapotrzebowanie na dużą moc obliczeniową w zakresie 
masowych obliczeń numerycznych stanowią użytkownicy oprogra
mowania kwantowochemicznego, na potrzeby których prowadzo
ne są prace nad oprogramowaniem, między innymi do obliczeńme
todamiab in itiaGAMES S i DeFT oraz metodami półempirycznymi 
- INDO i pochodnymi. Potrzebę obliczeń na komputerach dużej 
mocy zgłosiły zespoły naukowe prowadzące badania podstawowe 
i aplikacyjne z dziedziny chemii, biochemii, biologii molekularnej, 
fizyki i in. Dotychczasowe prace tych zespołów prowadzone były 
częściowo we współpracy z ośrodkami zagranicznymi (np. część 
obliczeń kwantowochemicznych vvykonywanych przez pracowni
ków Zakładu ChemiiKwantowej PWr. prowadzona jest w ośrodku 
superkomputerowym w San Diego, USA). 
Drugą grupę użytkowników zgłaszających zapotrzebowanie na 

dużąmoc obliczeniowąstanowiąreprezentanci nauk ścisłych i tech
nicznych tworzący oprogramowanie własne . Chodzi tu głównie o 
prace z dziedziny fizyki i chemii molekulamych układów skonden
sowanych, ftzyki wysokich energii, mechaniki, elektroniki, nie
których specjalności nauk rolniczych i ekonomicznych. Potrzeby 
tych użytkowników w zakresie software'u dotycząprzede wszyst
kim dostępności kompilatorów, bibliotek procedur numerycznych 
i użytkowych oraz oprogramowania do analizy wyników obliczeń. 
Badania obejmują symulacje dynamiki procesów fizycznych, sy
mulacje układówwielociałowych, analizę strukturo dużyn1 stopniu 
złożoności itp. W ramach tych prac tworzone jest m. in. specjalizo
wane oprogramowanie symulacyjne (metody dynamiki molekular
nej, Monte Carlo), do obliczeń metodą elementów skończonych, 
analizy dynamiki automatów komórkowych, rozwiązywania szcze-
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gólnych układów równań różniczkowych i algebraicznych itp. Obli
czenia takie - intensywne numerycznie - wymagają często użycia 

znacznych zasobówmocy obliczeniowej i pamięci masowej , których 
nie zapewnią pojedyncze stacje robocze czy ich grona (c/usters), 
dostępne w środowisku wrocławskim. 

Jeszcze inny rodzaj zapotrzebowania nadostęp do komputera dużej 
mocy zgłaszają przedstawiciele nauk informatycznych, zarówno 
podstawowych, jak stosowanych. Od lat prowadzone są we Wrocła
wiu prace w dziedzinie teorii algorytn1ów równoległych, manipula
cji symbolicznych oraz przetwarzaniarównoległego w zagadnieniach 
algebraicznych. Do ich prowadzenia niezbędny jest dostęp do kom
puterów o przetwarzaniu równoległym. W ramach zastosowań teorii 
przetwarzania infom1acji prowadzone są w środowisku wrocławskin1 
badania m. in. nad zastosowaniem elementów sztucznej inteligencji 
do zagadnień rozpoznawania obrazów, rozpoznawania języka, jak 
również analiz makroekonomicznych i tworzenia systemów eksper
towych. 

Inne usługi Wrocławskiego Ośrodka Superkomputerowego 
Wrocławski ośrodek superkomputerowy oferuje usługi w zakresie 

szkolenia użytkowników, konsultacji i współpracy w wykorzysta
niu zasobów komputera dużej mocy dla potrzeb badań naukowych. 
We współpracy z przedstawicielami środowiska akademickiego 
ośrodek prowadzi zajęcia dydaktyczne wykorzystujące komputery 
dużej mocy. 

Na potrzeby użytkownikówwydawane są materiały informacyjne 
o istniejących zasobach i możliwościach ich wykorzystania. Infor
macje te dostępne są także poprzez sieć, na serwerze WWW, U.!f!yt
kownicy wrocławskiego superkomputera mająrównież możliwość 
wymiany doświadczeń i zasięgania informacji za pośrednictwem li
sty dyskusyjnej użytkowników komputerów dużej mocy. 

Rozwój zasobów i usług 
Plany rozwoju zasobów i usług oferowanych przez wrocławski ośro

dek superkomputerowy przewidująrozbudowę bazy sprzętowej, tj. 
rozbudowękonfiguracji superkomputera (przede wszystkim powięk
szenie pamięci operacyjnej i pamięci masowej), rozszerzenie palety 
platform sprzętowo-systemowych, między innymi o wieloproceso
rowy komputer z pamięcią dzieloną, oraz udostępnienie wyspecja
lizowanych urządzeń peryferyjnych. W celu zwiększenia efektyw
ności wykorzystania różnorodnego sprzętu i mocy obliczeniowej pla
nuje się działania znlierzające do integracji istniejących zasobów. 
Odrębnym zagadnieniem jest dostęp do wielkich pamięci maso

wych w celu archiwizacji zasobów będących w posiadaniu WCSS, 
jak i danych dostarczanych przez użytkowników, w szczególności 
dużych baz danych, przetwarzanych na komputerze dużej mocy za 
pomocą specjalistycznego oprogramowania. W związku z tym pla
nowana jest rozbudowa systemów pamięci masowych wielkit:i po
jemności. 

Planuje się pozyskiwanie oprogramowania, na które użytkownicy 
zgłoszą udokumentowane zapotrzebowanie. Dotyczy to w pierwszyn1 
rzędzie oprogramowania ogólnego użytku, jak np. bibliotek proce
dur numerycznych ESSL i OSL zoptymalizowanych pod kątem ar
chitektury procesora POWER2 i komputera RS/6000 SP. 
Użytkownicy prowadzący badania w dziedzinie fizyki, chemii te

oretycznej, matematyki stosowanej, informatyki i nauktechnicznych 
chcielibymieć dostęp do programów do manipulacji algebraicznych 
(Mapie V, Reduce, MATLAB). 

Uwagi końcowe 
Uruchomieniewrocławskiego ośrodka superkomputerowego stwa

rza nowe możliwości badań w środowisku naukoWYfil i akademic
kim Dolnego Śląska. Można się spodziewać, że dostęp do kompute
ra dużej mocy i możliwości przetwarzania równoległego na mit:i scu, 
przyniosą wymierne korzyści naukowe dolnośląskiemu środowisku . 

Pozwolą też na nowoczesne, szerokie kształcenie młodej kadry na
ukowej w dziedzinach związanych z przetwarzaniem równoległym . 

D 
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50-lecie 
wrocławskiej Ar chitektury 

"Politechnice Wrocławskiej - znanej na całym świecie Uczelni, 
życzę dalszych sukcesów, a jej Profesorom i Abso lwentom samych 
osi~anięć twórczych i satysfakcji w wybranych zawodach"- napisał 
podsekretarz stanu Andrzej Dobrucki z okazji obchodów jubileuszu 
Wydziału Architektury PWr. 

W dniach od 17 do 19 listopada uczczono 50-lecie wrocławskiej 
Architektury, która jako samodzielny wydział istnieje co prawda 
dopiero od 1949 roku, ale zarówno we Lwowie, jak w początkach 
historii wrocławskiej uczelni funkcjonowała w ramach Wydziału 
Budownictwa. W latach sześćdziesiątych wydział został umieszczony 
w charakterystycznym budynku dawnej Szkoły Budowlanej na ul. 
Prusa 53 /55. Przez długi czas dzielił miejsce z Wydziałem Elektro
niki, miał więc kłopoty lokalowe. Aby powiększyć przestrzeń użyt
kową zbudowano barak złośliwie zwany Bauhausem. Choć minęły 
lata i upadły imperia, barak trwa. 

Liczba studentów rosła: z początkowych 65 osób wzrosła ona do 
400 studentów, a gdyby nie wprowadzane odgórnie limity naboru, 
byłaby ona jeszcze większa. Był to zawsze wydział wyjątkowy. Jak 
zauważył w swoim wystąpieniuJM Rektor prof. Andrzej Wiszni ew
ski, do wyj.ątków należeli profesorowie, których dzieci nie studio
wały na Wydziale Architektury. 

Okres studiów na Architekturze również się zmieniał. Zaczęło się 
od 3 lat, następnie 4, później l l semestrów, skrócenie do 9 seme
strów, a wreszcie pięć lat. Studia ukończyło w sumie 3045 osób. 

Problemem Architektury jest sposób finansowania dydaktyki. 
Sławny algorytm służący do obliczania dotacji nie jest korzystny w 
przypadku kształcenia o dużym stopniu indywidualizacji. W wyni
ku tego możli waści działania są znacznie ograniczone. 
Uroczystości jubileuszowe zaczęły się od imprez studenckich: 

otrzęsin i przeglądu teatrów studenckich. Zorganizowano też wysta
wę prac studenckich, która cieszyła się dużym zainteresowaniem 
gości. 

Głównynajazd absolwentównastąpił w sobotę !S listopada. Przy
było około 500 osób. Obecni byli rektorzy i dziekani innych wy
działów Uczelni. Obecni byli też przedstawiciele różnych instytucji 
związanych działalnością z budownictwem i architekturą, władz 
miejskich i reprezentanci firm sponsorujących uroczystość. Charak
terystyczne było to, że większość przybyłych należała również do 
grona absolwentów Wydziah1. 
Można tu wymienić panią Danutę Strąbickąreprezentującąpanią 

minister Barbarę Blidę, Zygfryda Zaporowskiego, wiceprezydenta 

Wrocławia, architektów wojewódzkich:Włodzimierza Szostka 
(Wrocław) i Tomasza Polańskiego (Jelenia Góra). 
Zarząd Główny SARP-u był reprezentowany przez pana Walde

mara Wawrzyniaka, Oddział Wrocławskiprzezjego prezesaAndrzeja 
Zwierzchowskiego, a Towarzystwo Urbanistów Polskich przez pana 
Andrzeja Konarskiego. 
Wśród gości znalazł się aktualny pracownik Wydz. Architektury 

Politechniki Lwowskiej, prof. Bogdan S. Posatskiy, który przekazał 
życzenia od dziekana i pracowników Wyd z. Architektury Politech
niki Lwowskiej. Przypomniał, że uczelnia ta obchodziłaniedawno 
swoje !50-lecie. 
Nadeszły liczne listy gratulacyjne od dziekanów innych polskich 

wydziałów architektury, od Głównego Inspektora Nadzoru Budow
lanego Andrzeja Dobruckiego i min. Barbary Blidy. 

Obecny, dwudziesty drugi dziekan Wyd z. Architekturypro f. dr hab. 
inż.arch.Stanisław !"fedeksza przyponmiał w swoim wystąpieniu 
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początki. "Kadrę organizującego się z trudem na zgliszczach Wro
cławia Wydziału w przeważającej części stanowili również dawni 
profesorowie z Folitechniki Lwowskiej. Pozwolilo to, w pierwszym 
okresie, ukształtowaćstrukturę Wydziału wedfug najlepszych, spraw
dzonych wzorów, ponieważ ich, wydawaloby si~ nieosiągalnym 
celem było odbudowanie prestiżu lwowskiego Wydziału Architekto
nicznego we Wrocławiu". Dzisiejsza rzeczywistość stwarza nowe 
poważne wyzwanie. N owi absolwenci nie będąjuż proacownikami 
wielkich biur projektowych. "Powstają małe, prywatne pracownie 
architektoniczne, których nie stać na zatrudnienie dwóch czy trzech 
inżynierów. Często składy zespołów projektujących są mobilne, a 
branżowcy wynajmowani bywają tylko do pojedynczych zadań. W 
tej sytuacji architekt prowadzący takąpracownię powinien po tro
sze znać się na wszystkim". Mimo ograniczeń fmansowych izmie
nionej koncepcji kształcenia wymagającej edukacji projektowej, 
humanistycznej inzynierskiej i plastycznej , wyniki są dobre, a na
wet bardzo dobre. Dowodemjestłatwość zdob)'\:vania pracy i powo
dzenie zawodowe naszych architektów za granicą. "Wchodząc w 
następne pięćdziesięciolecie trzeba oczywiście pamiętać o własnej 
historii. ale koniecznejest przede wszystkim spojrzenie w przyszłość. 
Jest to zresztągłówne zadanie architekta, który w krajobrazie zasta
nym tworzy nową, przyjazną człowiekowi rzeczywistość. Moim ma
rzeniemjest. aby po tplywie następnych dziesiątków lat można było 
powiedzieć o naszych następcach to samo, co o naszych mistrzach. 
Dlatego będziemy dokładać wszelkich starań, aby obecne ograni
czenia programowe były tylko przejściowe, aby już w najbliższym 
czasie można było poluzować ten przyciasny gorset budżetowy i móc 
wrócić do optymalnego, a nie minimalnego programu studiów na 
Wydziale Architektury Folitechniki Wrocławskiej." 

W trakcie uroczystości ogłoszono wyniki konkursu na pamiętni
ki. Ale o tyn1 przy innej okazji. 
Uroczystą atmosferę spotkania podkreślił występ kwartetu smycz

kowego działającego pod patronatem m. Wrocławia. 

Wieczorny, "Jubileuszowy Bankiet" w "Spiżu" było miła okazją 
do mniej oficjalnych wypowiedzi i wspomnień. Cieszyli się z tego 
szczególnie licznie przybyli absolwenci starszych roczników. Wi
docznie z czasem coraz mocniej odczuwa się potrzebę poszukiwa
nia korzeni. 

Trzeci dzień przeznaczony był na wycieczkę autokarowąpo Wro
cławiu. Dało to gościommożliwość spojrzenia fachowym okiem na 
wspaniałą, choć przez latazaniedbanąarchitekturę Wrocławia, który 
szczyci się nie tylko budowlami gotyckimi, ale i secesyjnymi . 
Wycieczka odbyłasie pod hasłem "Wrocław w realizacjach powo
jennych". 

Gratulowano sukcesu prof. Zbigniewowi Baciowi, głównemu 
organizatorowi uroczystości. Wyrazy uznania padały też pod adre
sem dra Bogusława Wojtyszyna za pomoc organizacyjną. Docenio
no też udział sponsorów, którzynie tylko przyczynili się finansowo 
do realizacji spotkania, ale i zorganizowali prezentacje firmowe. 

Wszystko wskazuje na to, że architekci weszkli w nowe pięćdzie
sięciolecie w dobrym nastroju. 

Opr. Maria Kisza 

Pozdrowienia 
ze Lwowa 
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Na obchody jubileuszu Wydziału Architektury przybył również ze 
Lwowa prof. Bogdan S. Posatskiy. Zapytaliśmy gościa o powojen
ne losy Wydzialu Architektury na Folitechnice Lwowskiej. 

- Przed wojną nie było na Politeclmice Lwowskiej odrębnego 
Wydziału Architektury. Jak i kiedy to się zmieniło? 

- Po wojnie wydzielona specjalność architektoniczna była na 
Wydziale Budowlanym. Działała tamKatedra Projektowania Archi
tektonicznego. Kierownikiem tej katedry był w latach 1945 - 1961 
prof.Jan Bagieński, który był przedwojennyn1 pracownikiem uczel
ni. Przez następne ok. l O la t kierownikiemtej katedry był doc. Andri j 
Rudnickiy. 

Jak o samodzielna jednostka Wydział Architekturypowstał w 1971 
roku. Składał się z 4 katedr: 

• Projektowania Architektonicznego, 
• Urbanistyki, 
• Rysunku i Malarstwa, 
• Konstrukcji Architektonicznych. 

- A obecnie? 

- Obecnie działa jeszcze Katedra Konserwacji Zabytków. 

- Jak wielu studentów kształci się na lwowskiej Architekturze? 

- W początkach działalności Wydziału przyjmowano co roku na 
studia po l 00 studentów. W rekordowym 1975 roku rekmtacja osią
gnęła 125 osób. Obecnie przyjmuje się rocznie 75 osób. Studia trwa
ły 5 lat. Teraz wydłużyły się do 6lat. Trzy katedry prowadząkształ
cenie dyplomowe: Katedra Projekrowania Architektonicznego, 
Katedra Urbanistyki i Katedra Konserwacji Zabytków. 

-Jacy byli dziekani Wydziału? 

-Dziekanami Wydziału w latach 1971 do 1993 byli Ihor Serediuk 
i Andrij Rudnickiy. W 1993 r. wybrano do pełnienia tej funkcji doc. 
Bohdana Czerkiesa. 

- Jaką kadrą dysponuje Wydział? 

- Kadra dydaktyczna Wydziału liczy ok. 90 osób. Praktycznie 
wszyscy są absolwentami Folitechniki Lwowskiej lub Lwowskiej 
Akademii Sztuk Pięknych. 

- Jak ocenia Pan Profesor poziom kształcenia !Ul Wydziale 
Architektury Politeclmiki Lwowskiej? 

-Jakość kształcenia na Wydziale może być oceniona poziomem 
prac dyplomowych . W konkursach organizowanych corocznie w 
ówczesnym ZSRR (do 1990 r.) prace dyplomantów Wydziału zy
skiwały zawsze wysokie nagrody i wyróżnienia. W ostatnich 4 la
tach organizuje się podobne konkursy w skali Ukrainy - z równie 
korzystnym dla Wydziału skutkiem. 

-Jakie inne uczelnie ukraińskie kształcą architektów? 

- Jestichjeszcze pięć: w Kijowie, Charkowie, Odessie, Dnipropie-
trowsku i Połtawie. 

- Jakie są kontakty Wydziału z uczelniami polskimi? 

~ Wydz. Architektury Folitechniki Lwowskiej utrzymuje kontakty 
ze swoimi odpowiednikauli na Folitechnice Warszawskiej, Krakow
skiej, Śląskiej i Wrocławskiej . Współpraca realizowanajest zarów
no w dziedzinie wymiany studentów jak i wspólnych prac badaw
czych. 

-Dziękuję Panu Profesorowi za wypowiedź. 

Rozmawiała M aria Ki sza 
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Nagroda MEN 
Prof. Zbigniew Święcki otrzymał w dn. l października nagrodę 

zespołową Ministra Edukacji Narodowej za współautorstwo cyklu 
badań pt. "Rozwój osteogenezy w stabilizacji płytkowej, dystrakcji 
i transplantacji bioceramicznej". Praca ta powstawała we współpra
cy z naukowcan1i z wrocławskiej Akademii Rolniczej. 

Badania zespołu prof. Święckiego (nb. jednego z pierwszych 
· absolwentów Politechniki Wrocławskiej) dotyczą kości jako ma
teriału. Najnowsze teorie wnoszą oryginalne spojrzenie na wy
trzymałość kości. Ma to duże znaczenie dla chirurgii i inplan
tologii . Zdaniem profesora Święckiego sprawdza się hipote
za, że wytrzymałość kości wynika z przyciągania elektrosta
tycznego między powierzchnią hydroksyapatytu (+) a muko
polisacharydami kwaśnymi (-). Ładunek hydroksyapatytu może 
zmienić się na ujemny przez podstawienia izomorficzne - szcze
gólnie fluorem, co znacznie obniża wytrzymałość mechanicz
ną kości. 

Zespół ma szerokie kontakty badawcze. Korzysta też ze współpra
cy z firmami produkujących specjalistyczny sprzęt technologiczny. 
Jedną z takich firm jest Nabertherm- rodukuje piece do wyso
kotemperaturowego wypalania ceramiki. 

We współpracy z tą firmą pani dr Bogusława Werner zorga
nizowała seminarium "Techniki wypalania współczesnych 
materiałów ceramicznych i kompozytowych" i wystawę sprzę
tu . Celem seminariun1 była prezentacja konstrukcji pieców, ich 
obsługi, regulacji temperatury, a także wskaźników ekonomicz-

Ks. Aleksander Zienkiewicz 
We wtorek 21 listopada 1995 r. we Wrocławiu umarł ksiądz 

Aleksander Zienkiewicz. Jego pogrzeb, przeżywany bardzo po 
chrześcijańsku , odbył się w piątek . W tym dniu Katedra wypeł
niona była ludźmi. Trumna stała zamknięta, tak że każdy niósł 
w sobie obraz żywego człowieka. Wszyscy mieli świadomość, 
że ta śmierć nie byłanagła-przez ostatnie lata Wujek niedołęż
niał coraz bardziej- była raczej wybawieniem z choroby i cier
pienia, była prawdziwym odejściem po nagrodę. 
Większość z obecnych poznała Wujka w okresie od połowy lat 

pięćdziesiątych do lat osiemdziesiątych pod "czwórką'', w dusz
pasterstwie akademickim, które było jego dziełem. Było tam także 
200 księży różnych generacji. Dla wielu z nich był Rektorem Se
minarium z ich czasów kleryckich ( 1953-1957). Wykonywanie 
tej funkcji w tamtych czasach było dlań wielkim krzyżem. Byli 
nareszcie N owo gródczanie, dlaktórych ksiądz Zienkiewicz był 
szczególnie drogi i bliski- przyjaciel ich młodości oraz czasów 
okupacji. 

To był człowiek dobroci i delikatności, wrażliwy na godność 
człowieka i jego wolność . Żył dla innych: zawsze życzliwy i hoj
ny - dzielić się tym, co miał. Jego drzwi były otwarte dla każde
go. Do nikogo nie był nastawiony wrogo. 

Urodzony pod zaborem rosyjskim, przeżywszypotem 3 kolej
ne okupacje w latach 1939-45, podziwiał to, że dożył czasów 
o hecnych . Doświadczając w ostatnim okresie życia niedołęstwa 
i utraty samodzielności, nie przestawał dziękować Bogu za wiel
kie rzeczy, które mu uczynił. 

Wadim Szajkiewicz 
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nych jako bardzo istotnych czynników, których rozważenie jest 
niezbędne przed zakupem. Przedstawiono też przebieg pro
cesu obróbki cieplnej wyrobów. 

Dzięki współpracy uzyskano od firmy Nabertherm piec, który 
pozwoli na dalsze badania. 

D 

Owoce kontaktów 
z Fundacją Humboldta 

Dr Krystian Chrzan z Wydz. Elektrycznego jest byłym 
stypendystą Fundacji Aleksandra von Humboldta. Jego kontakty 
z Fundacjąnie skończyły się wraz z powrotem do Polski. Ostatnio 
udało mu się uzyskać od Fundacji cenny dar, który w dniu 7listopada 
został przekazimy Politechnice przez attache kulturalnego 
Konsulatu Generalnego Niemiec pana Reinera Sachsa. 

Dr Krystian Chrzan prezentuje cenny dar. 
Otrzymanyprzyrząd wykorzystuje złącze światłowodowe, dzięki 

czemu może służyć do zastosowań wysokonapięciowych. Jest 
wyposażony w pasywny czujnik, który w zakresie do 5o o C pozwala 
mierzyć temperaturę z dokładnością do l /10° C. Zmiana czujnika 
pozwala na zmianę zakresu urządzenia. Można dzięki temu 
prowadzić pomiary temperatury od+ 3 00 do -200° C. Miernik może 
być połączony przez złącze szeregowe z komputerem, co pozwala 
na automatyzację pomiarów. 

W spotkaniu uczestniczyli byli stypendyści Fundacji Humboldta: 
prof. T. Łobos z Wydziału Elektrycznego, prof. Z. Korzeń z 
Wydziału Mechanicznego i prof. Szurgacz z Wydz. Prawa 
Uniwersytetu Wrocławskiego. Podkreślali oni zaletyzalety Fundacji 
Humboldta nie tylko jako instytucji prestiżowej, świetnie 
zorganizowanej i przyznającej wysokie stypendia, ale także 
podtrzymującej kontakty z byłymi stypendystami. Zakres 
działalności tego "Rolls-Royce'aniemieckiej polityki kulturalnej" 
jest imponujący: w październiku globalna liczba polskich 
stypendystów Fundacji osiągnęłajuż 1000 osób. Działa Societas 
Hun1boldtiana Polonorum - stowarzyszenie, którego Oddział 
Dolnośląski zrzesza m.in. 30 pracowników Politechniki Wroc
ławskiej. 

Ostatnio jednak spada dynamika zgłoszeń kandydatów do 
stypendiów. Być może wynika z pojawiających się nowych 
możliwości stypendialnych, a może mniej niż dawniej marząnam 
się podróże. 

Stypendyści Fundacji Humboldtamusząmieć doktorat, a ostatnio 
czas robienia doktoratów wydłużył się. Należy więc - zdaniem 
profesora Z. Korzenia- poszukiwaćpotencjalnych kandydatów do 
stypendiów i zachęcać do korzystania z tej możliwości. 

(mk) 
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Stypendia oferowane przez Francję 
na rok 1996/97 

Biuro Grantów otrzymało z Ambasady Francji J.rykaz stypendiów 
oferowanych corocznie przez stronę francuską. Poniżej przedsta
~liamy ich krótki opis. Dodatkowe informacje na temat procedury 
składania aplikacji dostepne są w Biurze Grantów (Elżbieta Mazu
rek, te!. 28-46, pok. 146, A-1) 

J. Bourses d'itudes 

Stypendia przeznaczone dla : ~tudentów, którzy ;vłaś~e ukoń
czyli studia mówią po francusku 1 chcąkontynuowac studla tzw. 3 
cyklu: DEA: DESS, MBA, COPERNIC, Masteres specialises, etudes 
en ecole d'ingenieur etc. 
Długość stypendium: od 6 do 12 miesięcy. 
Wysokość stypendium: zależna od rodzaju studiów kandydata. 

Waha się od 3700 FF do 4600 FF.Stypendysta jest ubezpieczony 
przez stronę francuską. Koszty podróży pokrywa wyjeżdżający. 

Termin składania podań: do 15.02.96 

2. Bourses de stage. 

Stypendia przeznaczone dla: studentów 5 ro~ lub młody~h pra~ 
cowników nauki mówiących po francusku. Zamteresowaru sam1 
powinni znaleźć miejsce stażu w ramach współpracy między labo
ratoriami lub organizacjami. 
Długość stypendium: od l do 6 miesięcy. 
Wysokość stypendium: waha się od 4800 FF do 5500 FF w za

leżności od rodzajustudiów stażysty . Strona francuska pokrywa ubez
pieczenie, nie pokrywa natomiast kosztów podróży. 

Termin składania podań: do 15.02.1996 

3. Theses en co-tutelle. 

Stypendia przeznaczone dla: młodych prac.ownikówn~~i chcą
cych wykonywać pracę doktorskąjednoczesrue we FrancJI 1 w Pol-
sce. . 
Długość trwania stypendium: praca doktorska wykonywan~Jest 

na zmianę: 6 miesięcy we Francji i 6 miesięcy w Polsce, co daJe w 
sumie 18 miesięcy pobytu we Francji w ciągu 3 lat. ~rac~ dokt~rska 
jest wspólnie prowadzona przez pr~fesora francus~1e~o 1 polskiego. 

Wysokość stypendium: wynos1 4600 FF na m1es1ąc (spędzony 
we Francji). Okres spędzony w Polsce nie jestopłacanyprzez stronę 
francuską. Stronafrancuska pokrywa ubezpieczenie i koszty podróży. 

Termin składania podań: do 15.04.96 

4. Stypendia COPERNIC 

Stypendia przeznaczona dla: osób posiadających tytuł magistra 
inżyniera, magistra ekonomii lub magistra prawa. 

Warunki które musi spełniać kandydat: 
-jeśli mo;liwe powinienmieć doświadczenie zawodowe (kilka lat 

pracy); . 
- nigdy nie powinien wcześniej korzystać ze stypendmm rządu 

francuskiego; 
-mieć poniżej 30 lat;- wymagana znajomość j. francuskiego . 
Długość trwania stypendium: 7 miesięcy studiów+ 5 miesięcy 

stażu (od l października do 30 września następnego roku). 
Termin składania podań: 15 marca. 

5. Stypendia naukowe finansowane przez Ministere de 
l'EducationNationale, de l'EnseignementSuperieur, de faRecher
che et de 1'/nsertion Professionnelle w Paryżu: 

5.1. Bourses de recherche industrieile et technologique. 

Stypendia przeznaczone dl~: naukowców po~skich, którzy reko
mendowani są przez przedsiębiorstwa francuskie. 
Długość trwania stypendium: od l do 6 miesięcy. Istnieje moż

liwość przedłużenia stypendium. Można się o to st~a~ tylko ra~ . 
Finansowanie: 50% kosztów pobytu pokrywa przedstębwrstwo, t.J. 
do 8000 FF na miesiąc . 

Jednostka przyjmująca: laboratorium prywatne lub państwo
weTermin składania podań: co najmniej na 4 miesiące przed rozpo-

częciem pobytu we Francji. 

5.2. Bourses post-doc 
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Stypendia przeznac~one dla: naUkowców polskich, posiadaj ący 
tytuł doktora, którzy opracowują wspólny projekt badawczy z labo
ratorium francuskim. 
Długość trwania stypendium: 6 do 12 miesięcy Finansowanie: 

10.000 FF na miesiąc. Strona francuska pokrywa koszty ubezpie
czenia, nie pokrywa natomiast kosztów podróży. 

Termin składania podań: 4 miesiące przed rozpoczęciem stażu. 

5.3. Stages scientifiques de hau t niveau 

Stypendia przeznaczone dla: wysokiej klasy naukowców o re
nomie międzynarodowej (dyrektorów jednostek badawczych, pro
fesorów uniwersyteckich, dyrektorów laboratoriów itp.) 
Długość trwania stypendium: l do 6 miesięcyFinansowanie : 

zmienne, w zależnosci od wieku, doświadczenia, stopni naukowych 
oraz wynagrodzenia w Polsce. Koszty podróży nie są pokrywane 
przez stronę francuską. . . 

Termin składania podań: 4 miesiące przed rozpoczęctem stazu. 

5.4. Postes P AST 

Stypendia prze-.lllaczone dla: osób władających bieglej. fr~cu
skim, zatrudnionych na stanowiskach naukowo-badawczychlub Jako 
wykładowcy . Kandydaci przed wyjazdem do Francji muszą zała
twić wizę pobytową. 

Długość trwania i warunki pobytu: od 3 do 6 miesięcy na rok, 
w okresie kolejnych 3 lat. Kandydaci zaakceptowani przez stronę 
francuską będą wykonywać obowiązki określone indywidualnie 
przez instytucję zapraszającą. 

Finansowanie:'wynagrodzenie określane będzie w zależności od 
wieku, doświadczenia, posiadanych stopni naukowych, rodzaju 
wykonywanej pracy oraz wynagrodzenia otrzymywanego w Pol
sce.Koszty ubezpieczenia i podróży nie są pokrywane przez stronę 
francuską. 

Termin składania podań: do l września . 

5.5. Theses en co-tutelle 

Stypendia przeznaczone dla: młodych pracowników nauki chcą
cych wykonywać pracę doktorskąjednoczesnie we Francji i w Pol
sce. 
Długość trwania stypendium: praca doktorska wykonywana_jest 

na zmianę : 6 miesięcy we Francji i 6 miesięcy w Polsce, co daje w 
sunue 18 miesięcy pobytu we Francji w ciągu 3 lat. Praca doktorska 
jest wspólnie prowadzona przez profesora francuskiego i polskiego. 
Termin składania podań : do l września. 

6. Agencefrancophone pour l'enseignement superieur et la re
cherche. 

Stypendia przeznaczone dla: osób posiadających tytuł doktora 
(lub którzy obronią doktorat do dnia 31 grudnia w roku, w którym 
następuje wyjazd), dla których j .francuski jestjęzykiem komunika
cji naukowej. 

Dziedziny: amelioration des systemes post-recolte- Biotechnolo
gie animales- Biotechnologies vegetales- Environnement- Analy
se econonuque et developpement . 
Długość trwania stypendium: jeden rok akademicki. 
Wysokość stypendium: 7500 FF na miesiąc + koszty podróży . 

Koszty ubezpieczenia pokrywa wyjeżdżający . Ewentualne koszty 
laboratoryjne pokrywa stypendysta. 

7. Fran~ais, langue de spicialite (FLS) 
7.1. Bourses Linguistiques de Courte Duree pour les profes

seurs de studium 

Stypendia przeznaczone dla: lektorów ze Studium Politechnik
Długość trwania: l miesiąc (lipiec-sierpień) . 

Finansowanie: Stypendium pokrywa tzw. pension comple~e, ko
szty uczestnictwa w kursie. Dodatkowo stypendysta otrzymuje 600 
FF kieszonkowego. Koszty podróży pokrywa stypendysta . 

Termin składania podań: koniec lutego. 
Elżbieta Mazurek 
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IV Ramowy Program Badań 
i Rozwoju Technologicznego 
Unii Europejskiej (1994- 1998) 

(w tym COPERNICUS) 

W gmdniu 1994 r. rozpoczęła się realizacja IV Ramowego Progra
mu Badań, Rozwoju Technologicznego i Demonstracji Unii Euro
pejskiej, która potrwa do 1998 r. Podstawowymi celami tego Pro
gramu są: 

- rozwój nauki i techniki w celu zaspokojenia rosnących potrzeb 
przemysłu i polepszania 

jakości życia w Europie; 
- rozszerzanie współpracy, poprawa koordynacji oraz wykorzy

stania działalności badawczej 
państw członkowskich; 

- pomoc w realizacjipolityki UE winnychdziedzinach (np. trans
port, ochrona środowiska). 

IV Ramowy Program, dysponujący budżetem w wysokości ok. 13 
mld ECU (na lata 1994-98), dzieli się na 4 akcje (activities), w skład 
których wchodzi 18 programów szczegółowych (specific program
mes): 

ACTIVITY l 

A. Information and Communication Technologies 

l.Telematics Applications Programme (TELEMATICS 2C) 
2. Advanced Communications Technologiesand Services (ACTS) 
3. Infonnation Technologies (ESPRIT 4) 

B. Industrial Technologies 

4. Industrial Materialsand Technologies (BRITEIEURAM 3) 
5. Standardization, Measurements and Testing (SMT) 

C. Environment 

6. Environment and Climate (ENV 2C) 
7. Marine Sciencesand Technologies (MAST 3) 

D. Life Sciences and Technologies 

8. Biotechnologies (BIOTECH 2) 
9. Biomedicine and Health (BIOMED 2) 
lO . Agriculture and Fisheries (FAIR) 

E. Energy 

l l. Non-Nuelear Energies (JOULE/THERMIE) 
12. Nuclear Fission Safety (NFS 2) 
13. Controlled Thermonuclear Fusion (FUSION 12C) 

F. Transport 

14. Transport (TRANSPORT) 

G. Targeted socio-economic research 

15. Targeted Socio-Economic Research (TSER) 

ACTIVITY2 

16. Cooperation with third countries and international organiza
tions (INCO) 

A.l. Cooperation with other fora for Buropean scientific and 
technological cooperation 

A.2. Cooperation with the countries o f Central and Bastern 
Europe and with the New 

Independent States ofthe former Soviet Union 
B. Cooperation with non-Buropean industrialized third co

untries 
C. Scientific and technological cooperation with the deve

loping countries 

ACTIVITY3 

17. Dissemination and Optin1ization o f Results (INNOV A TION) 

ACTIVITY 4 

18. Training and Mobili ty o f Researchers (TMR) 

Największe fundusze Unia Europejska przeznaczyła na Akcję l. 
A -lnformation Technologies (l ,911 mln ECU) i Akcję 1.8- Indu
strial Materialsand Technologies (1,617 mln ECU). 

Poszczególne programy szczegółowe mogą być realizowane po
przez: 

• wspólne projekty badawcze (shared-costjointresearch projects) 
składane przez co najmniej 2 partnerów z Unii Europejskiej (każdy 
z innego państwa) lub jednego partnera z UE i jednego z państwa 
stowarzyszonego z programem oraz przez co najmniej jednego part
nera z Europy Środkowej lub byłego ZSRR. Wyselekcjonowane przez 
Komisję Europejskąpropozycje uzyskająpomoc fmansową w wy
sokości do 50% całkowitych kosztów realizacji (głównie instytuty 
badawcze i firmy przemysłowe) lub do 100% tzw. kosztów margi
nalnych (przede wszystkim szkoły wyższe). Preferowane są propo
zycje z udziałem większej niż minimalna liczby partnerów. 

• sieci naukowe (concerted actions) mające na celu koordynowa
nie współpracy w projektachjuż finansowanych z innych źródeł (np. 
zaproszenie wybitnego specjalisty, zorganizowanie sun1mer cour
se). Propozycje muszą być składane przez co najmniej 2 partnerów 
z UE lub jednego partnera z UE i jednego z państwa stowarzyszo
nego z programem oraz przez co najmniej 2 partnerów z Europy 
Środkowej lub byłego ZSRR. Unia Europejska pokrywa do l 00% 
kosztów realizacji projektu. 

• działania przygotowawcze lub uzupełniające (preparatory and 
accompanying measures) np. projekty pilotowe, publikacje nauko-
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we, wymiana informacji, studia n. t. polityki dotyczącej nauki i tech
niki w krajach trzecich, itp. UniaEuropejska pokrywa 100% kosztów 
realizacji tych działań . 

Po Iski e instytucje naukowo-badawczemogą uczestniczyć wwięk
szości programów szczegółowych IV Ramowego Programu pod 
warunkiem pokrycia kosztów swego w nich udziału. Komitet Badań 
Naukowych, doceniając znaczenie współpracy w ramach programów 
naukowo-badawczych UE w procesie integracji europejskiej, posta
nowił w budżecie na 1996 rok wydzielić środki na wspomaganie 
udziału polskich zespołów w tych programach. Kwota na te cele nie 
powinna przekroczyć 6 mln zł. Wnioski o dofinansowanie prac w 
ramach tych programów będą rozpatrywane zgodnie z zasadami 
ubiegania się o dofinansowanie tzw. specjalnych programów lub 
urządzeń badawczych (SPUB), określonymi w uchwale nr4/93 KBN 
z dnia 15.02.1993, z uwzględnieniem dodatkowego kryterium, iż 
udział własny wnioskodawcy w fmansowaniu tych prac powinien 
wynosić nie mniej niż 25% kosztów przedsięwzięcia ze strony pol
skiej. 
Szczególnąpozycję w powyższych programach stanowi program 

Nr 16, zawarty w Akcji 2 - progran1 współpracy z krajami nieczłon
kowskimi i organizacjami międzynarodowymi (w skrócie: "Interna
tional Cooperation INCO"), który obejmuje m.in. zainicjowaną w 
1992 r. akcję COPERNICUS, dotyczącą współpracy naukowo-tech
nicznej z krajami Europy Środkowej i Wschodniej (A.2), gdzie 
wszyscy partnerzy otrzymująpomoc fmansowąna realizację zatwier
dzonych projektów. KomisjaEuropejskaogłosiła 17 . l 0.1995 zapro
szenie do składania propozycji (cal l for pa pers )w ramach akcji INCO
COPERNICUS, które będąprzyjmowane do 29 lutego 1996 r. (do 
godz.l2.00). 

W akcji mogą uczestniczyć instytucje z państw członkowskich Unii 
Europejski ej, państw nieczłonkowskich stowarzyszonych z progra
mem INCO, państw Europy Środkowej i tzw. nowych niepodległych 
państw powstałych po rozpadzie ZSRR. Wykaz dziedzin objętych 
akcjąpodajemy poniżej: 

Environmenfal protection and health 

L Endangered ecosystems: coastal zones, regional seas and ri
vers, including global climate change. 

2. Threats to the environment: and impact on public health re
sulting in particular from major accidents and earthquakes, inclu
ding radioactive pollution. 

3. Health: Research on occupational health. 
Public health problems caused by pollution and industrial activi

ties . 
4. Energy: Rational use o f energy, renewabie energy sources, fos

sil fuels 

RTD (research & technical development) targeted 
on industry 

5. Advanced communication and telematics: transfrontierinfor
mation and teleworking networks for smali business and research 
centres, telematics applications for health care and education, langu
age engineering 

6. Information technołogy: software technologies, technologies 
for components and subsystems, multimedia systems, open micro
processor systems initiative, high performance computing and ne
tworking, technologies for business processes 

7. Industrial and materials technologies: recycling ofmaterials, 
development o f clean manufacturing technologies, technology and 
materials for produet innovation 

8. Measurement and testing: accelerated adaptation towards the 
proces s ofharmonization oftesting infrastructure in confórmitywith 
the Buropean Union 

9. Biotechnology: animai and plant biotechnology: genome map-

11 

ping and improved selection o f farm anirnals and plant selection in 
the Bastern Buropean countries (CCE+NIS). Development ofvacci
nes, diagnostics and therapeutics 

l O. Agro-food: improved quality offoodstuffs throughout the pro
duction chain in the Central Buropean countries and the NIS with 
particular regard to food quality and safety, food distribution and 
food keeping qualities. 

* * * 
11. Social and economic sciences: innovation in industry, emplo

yment and fiscal strategies 
12. Innovation relay centres: promotion o f innovation in local 

industry, in particular via transfer oftechnology and exploitation o f 
research. Dissemination o f information on Community RTD activi
ties. 

For the record: Transport: The projects will be subject to the 
specific progran1n1e for transport (see point lO afthis cali). 

* * * 
Szczegółowe informacje na temat bieżącej akcji INCO-COPER

NICUS znajduj a się w pakiecie jnformacyjnym (information packa
ge), który dostępny jest w Biurze Grantów, po k. 146, A-1 (Elżbieta 
Mazurek, tel. 28-46). Informacje te są równiez dostępne w bazie 
danych o nazwie CORDIS pod adresem: http//WWW.cordis.lu/ 

Elżbieta Mazurek 

czy był u was św. Mikołaj? 

V 
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PPT 

Na posiedzeniu 26.09.95 r. wręczono na
grody JM Rektora i Dziekana. 

Dr. J. Gómiakpoinformowało akcjirekru
tacyjnej na rok 1995/96. 

Rada dopuściła do przewodu habilitacyj
nego dra Wojciecha Bartoszka i dra Wacła
wa Urbru1czyka. 

Zatwierdzono ustalenia Prezydium RW z 
25.09.95 w sprawie konkursów na stanowi
ska. Postanowiono zatrudnić na stanowi
skachasystentówmgrinż. SylwięBujkiewicz 

(I-9), mgr inż. GrzegorzaSęka (I-9),mgrinż. 
Andrzeja Stosa (I-18) i mgr inż. Jacka Lam
perskiego (I-30). Nastanowiskuasystenta n
d został zatrudniony dr inż . Piotr Sitko (I-9), 
nastru10wiskuaditmktan-ddr AgnieszkaJur
lewicz- Cisowska (J-18), a na stanowisku 
starszego wykładowcy dr inż . Jolanta Suł
kowska(I-18) dr inż . Wiesława Wawrzyniak 
-Kosz (1-18). 

RW zatwierdziła recenzentów dorobku 
prof. T. Byczkawski ego (I-18) kru1dydujące
go na stru1owisko profesorazw.teorii praw
dopodobieństwa i procesów stochastycz
nych, prof. WitoldaKloneckiego (I-18) kan
dydującego na stanowiska profesorazw. sta
tystyki matematycznej i prof. Anzelma Twa
nika (1-18) kandydującego na stanowisko 
profesorazw.teorii ergodycznej.Dr hab. R. 
Gonczarek, prof. przedstawił stanowisko 
Prezydium Rady Wydziału z 25.09.95 r. w 
sprawie zatrudnienia i przedłużenia zatru
dnienia na podstawie umów o pracę osób 
będących na stanowiskachnaukowo- dydak
tycznych i dydaktycznych. Zreferował też 

"Fundusz osobowy- saldo". 
Prof. J. Czerwonko przedstawił sprawę zle

cania- w raJilach etatO\:vych obowiązków -
zajęć dydaktycznych pracownikom naukowo 
- teclmicznym zatrudnionym do obsługi pro
cesu dydaktycznego. Postawił wniosek, by 
RW upoważniła Dziekana do przydzielania 
zajęć dyd. tej grupie pracowników. Dr. J. 
Gómiak zwrócił uwagę, że sprawa ta, zgo
dnie z uchwałą Senatu, nie wymaga uchwały 
RW, leczjej opinii. 

Prof. J. Czerwonko przypomniał zasady po
stepowania przy przedłużru1iu zatrudniania 
profesorów nzw. bez tytułu naukowego. 
Szczegóły wyjaśnia pismo JM Rektora Rl 
1670/95. 
Zaproponował, aby RW przyjęła uchwałę 

o zatrudnieniu na stanowisku profesora na 
czas nieokreślony dr hab. Ewy Dobierzew
skiej - Mozrzymas, dr hab. Jana Gomułkie
wicza, dr hab. Elżbiety Idczak i dr hab. Bar
bary Roszkowskiej . Uchwałę przyjęto jedno
myślnie. 
Popartojednomyślnie prośbę dr Małgorza

ty Komorowskiej o przyznanie stypendium 
habilita.cyjnego. 

Dr hab . R. Gonczare, prof. wyjaśnił tryb 
przyznawru1ia środków nza godziny nadlicz
bowe. Rozliczenie nastąpi po zakończeniu 
semestru. 

Na posiedzeniu 19.10.1995 r. prof. J. Czer-

ed na str. l l 
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35 lat Koła S l M P-u przy 
Politechnice Wrocławskiej 

SIMP- Stowarzyszenie Inżynierów Mechaników Polskichjest organizacją o długoletniej 
tradycji sięgającej jeszcze czasów rozbiorowych. 

W roku 1877 grupa przemysłowców: Hipolit Cegielski, Stanisław Liipop i August Ber
nhard założyła Stowarzyszenie Techniczne. Od 1882 r. odbywały się regularne zjazdy 
Techników Polskich w Krakowie i Lwowie. Powstała Sekcja mechaników we Lwowie, a 
w 1913 r. Koło MechaJlików w Warszawie. W roku 1929 zorganizowano pierwszy .Z,jazd 
Mechaników Polskich omawiający aktualne w tym czasie problemy przemysłu i kadr. 

Stowarzyszenie obecną formę przybrało 28 czerwca 1926 r., kiedy założono STOWA
RZYSZENIE INŻYNIERÓW MECHANIKÓW POLSKICI-I w Warszawie. 

Stowarzyszenie rozwija się dynamicznie. Z elitarnego kręgu około l 00 osób w 193 O r. 
organizacjarozrasta się do l 000 osób w 1939 r. Prowadzone są liczne akcje, odczyty i zebrania, 
powstająnowe koła. Wojna przerywa działalność . Powojnie zgodnie z ówczesnąideologią 
SIMP staje się orgaJlizacjąmasową- w roku 1956 liczy 23 tysiące członków. Po 35latach 
działalności politechniczny SIMP liczy l 70 członków. 

W dniu 23 listopada 1995 r. Koło SIMP-u przy Politechnice Wrocławskiej obchodziło 35-
lecie swojej działalności. Na jubileuszowym zebraniu spotkało się ponad 70 osób. 

ZebrlUli e zaszczycili swoją obecnością JM Rektor prof. Andrzej Wiszniewski, dziekan 
Wydziału Mechanicznego prof. Jan Koch oraz dziekan Wydziału Mechaniczno - Energe-

- tycznego prof. Jerzy Stańda . Obecny był też przewodniczący Oddziału Wojewódzkiego 
SIMP-u prof. J. Jędrzejewski oraz liczni przewodniczący kół zakładowych. Zebranie otwo
rzyła dr B. Ciałkowska, przewodnicząca Koła Politechniki witając serdecznie zebranych 
gości. Głos zabrał JM Rektor podkreślając rolę organizacji i jej działalność, a przewodni
czący zebrania, prof. H. Żebrowski zaprosił na mównicę dziekanów -prof. Jana Kocha i 
prof. Jerzego Stańdę. W swoich wystąpieniach przypomnieli rolę i formy pracy Stowarzy
szenia oraz zastanawiali się nad perspektywąprzyszłej działalności. Jubileuszowy wykład 
wygłosił prof. Dionizy Dudek poruszając stale aktualny temat oceny i eksploatacji starych 
konstrukcji mechanicznych. Przewodnicząca dr B. Ciałkawska zapoznała zebranych z 
historią SIMP-u i Koła Politechniki. Następnie zaproszono zebranych do klubu, aby tam 
uczcić toastem szampana ten świetny jubileusz. Po przerwie zaproszony przedstawiciel firmy 
Dupont zaprezentował najnowsze tworzywa sztuczne w budowie maszyn i urządzeń . Po 
wykładzie prowadzono dalszą dyskusję wspominając dawną działalność i zastanawiając 
się nad pracą Koła i organizacji w nowej rzeczywistości. W spółczesnarola Stowarzyszenia, 
jego kontakty i współpraca z przemysłem, udziałw rozwoju kraju - to tematy ciągle aktu
alne. Koło SIMP-u przy Politechnice ma plany aktywizacji środowiska, wypracowuje nowe 
metody działania i szuka miejsca dla swojej działalności. Zamierza organizowaćKonkursy 
na najlepsząpracę dyplomową im. profesora R. Sobolskiego oraz wydać historię SIMP-u 
na Dolnym Śląsku. 
Należy sądzić, że rozwój SIMP-u i Koła jest nieunikniony i wzorem stowarzyszeń tech

nicznych na zachodzie przynależność do tej orgaJlizacji będzie nobilitacją i zaszczytem. 
Bogdan Ginter 



1 - 15 grudnia 1995 

Komputerowe 
• wspomaganie 

badań naukowych 
W zeszłym roku Wrocławskie 

Towarzystwo Naukowe zorgani
zowało po raz pierwszy na Poli
technice Wrocławskiej konferen
cję na temat komputerowego 
wspomagania badań komputero
wych. Spotkała się ona z dużym 
zainteresowaniem. Postanowiono 
więc, że będzie się ona corocznie 
jako interdyscyplinarna impreza 
ogólnopolska organizowana pod 
auspicjanli Komitetu Badań nau
kowych . Podstawowym celem 
spotkańjest integracja środowiska 
naukowego w Polsce wokół pro
blematyki komputerowego wspo
magania badań, ze szczególnym 
uwzględnieniem wykorzystywa
nia zasobów krajowych centrów 
sieciowo-superkomputerowych, 
jakie powstają dzięki pomocy ko-
nlitetu Badań Naukowych. 

W spomagane komputerowo prace mogą dotycznyć różnych dziedzin badań. W śród prac 
reprezentowane są nauki humanistyczne, ekononliczne, medyczne, rolnicze, biologiczne, 
matematyczno- fizyczne, chenliczne, geologiczne i techniczne. Inicjuje się przepływ infor

. macji dotyczących wykorzystania oprogramowania aplikacyjnego, służącego komputero
wemu wspomaganiu badań naukowych w wynlienionych dziedzinach w różnych ośrod
kach naukowych. 

Tak szerokie podejście do komputerowego wspomagania badań powinno zaowocować 
nowymi pracami, także interdyscyplinarnymi. 

Konferencja będzie stanowić również forum dla upowszechnienia metod wspomagania 
badań naukowych z wykorzystaniem superkomputerów. Konferencja będzie więc okazją 
do podsumowania wyników badań osiągniętych z pomocązasobów funkcjonujących cen
trów sieciowo - komputerowych. 

Jako imprezę towarzyszącąkonferencji planuje się też zorganizowanąprzez wyspecjali
zowane firmy prezentację sprzętu i oprogramowania służącego komputerowemu wspoma
ganiu danych. 

Konferencja będzie połączona z uroczystym otwarciem Wrocławskiego Centrum Siecio
wo- Superkomputerowego. Nastąpi to w pierwszym dniu konferencji, 14 grudnia 1995, o 
godz. 11 .30. Zaprezentowany zostanie też komputer SP2. 

Od 14 do 16 grudnia na antresoli w Gmachu Głównym będą odbywać się prezentacje 
sprzętu komputerowego i oprogramowania. 

Referaty zaproszone, jak i e zostanąprzedstawione w pierwszym dniu będą dotyczyły me
taprzetwarzania (J. Węglarz, M. Stroiński), rozwoju infrastruktury informatycznej dla pol
skich środowisk naukowych (M. Kozłowska, A. Nowakowski) i Wrocławskiego Centrum 
Sieciowo- Superkomputerowego (D.J. Bem). 

15 grudnia będzie można się zapoznać m.in. z systemem informacyjnym World Wide 
Web (M. Kuchcik, Z. N owak) i metodami komputerowego wspomagania badań naukowych 
w oparciu o systemy ekspertowe. 

Osoby znużone ściśle technicznymi zagadnieniami mogą wybrać się w dniu 16 grudnia 
na sesję V. Usłyszą tam o godz. 11.1 O wystąpienie zatytułowane "Fenomen gier kompute
rowych: zabawa czy opętanie?" . 

Ponadto przedstawionych zostanie wiele bardziej szczegółowych referatów. 
Sesje plenarne będą odbywały się w auli, a poszczególne sesje- w salach 136 i 241 A-1 . 
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cd ze str. lO 

wonko zapowiedział, że wkrótcezorganizu
je posiedzenie komisji osobowej, ponieważ 
są do załatwienia sprawy personalne. Poin
formował, że wszyscy samodzielni pracow
nicy naukowi zatrudnieni na Wydziale mają 
prawo głosować w sprawach przewodów ha
bilitacyjnych i w sprawach awansowania 
samodzielnych pracowników naukowych. 

Dr hab. R. Gonczarek, prof. przypomniał 
zasady polityki tinansowej Wydziału, pro
wadzenia zleceń dydaktycznych i wynagro
dzeń za zajęcia. Poinformował, że dziekan 
w porozumieniu z Prezydium Rady Wydzia
łu przeszeregowałwszystkich pracowników 
naukowo- dydaktycznych pracujących po
nad 20 lat o jedną grupę . Powiedział , że 

ogólnie na Wydziale z początkiem roku 
akademickiego zatrudniono 18 osób, z cze
go l O osób na podstawie umowy o pracę na 
okres zamknięt 

jak najlepiej wykorzystać środki fmanso
we wyodrębnione w wysokości 20% z fun
duszu KBN. Stwi erdził też, że Wydział 
otrzymał z puli rezerwy Rektora 85.600 zł. 
jako środki na badania własne. Przekazano 
je instytutom. 

BUDOWNICTWO LĄDOWE l WODNE 

Robocze posiedzenia Rady Wydziału 

odbyły się w dniach 15.09.95 i 27.10.95 r. 
W trakcie tych posiedzeń Dziekan poin
fonnował, że panowie profesorowie:Jere
mi Sieczkowski i Bogdan Stypulkowski 
uzyskali nominację na profesorów zwyczaj
nych, a pani doktor habilitowana inż . Bar
bara N amyslowska- Wiłczyńska uzyska
ła prestiżową nagrodę imienia profesora 
Henryka Czeczotta . Została też zatwier
dzona przez CK habilitacja dra inżAndrze
ja Surowieckiego. 

Na październikowym posiedzeniu Rada 
Wydziału przyjęła sprawozdanie Dziekana 
z działalności Wydziału B udowilletwa Lą
dowegoi Wodnego PWr. za rok akademicki 
1994/95. warto przy okazji podać, że na 
Wydziale studiowało: 

-na studiach dziennych magisterskich 
(we Wrocławiu) - 709 studentów; 

- na studiach dziennych inżynierskich 
(we Wrocławiu) - 49 studentów, 

- na studiach zaocznych inżynierskich 
(we Wrocławiu)- 243 studentów. 

W roku akademickim 1994/95 skreślo
no: 

-na studiach dziennych magisterskich 
- 85 osób, 

- na studiach zaocznych inżynierskich 
-89 osób. 

Proces dydaktyczny jest obsługiwany 
przez 158 nauczycieli akademickich zgru
powanych w 21 zakładach przynależnych 
do 3 instytutów kierunkowych. Łączne za
trudnienie na Wydziale wynosi 268 osób. 

cd na str.12 
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CHEMIA 

Jak co roku przeprowadzono na Wydziale 
Chemicznym ankietędlaosób przyjętych w tym 
roku na studia. Pytaniadotyczyły sposobu zdo
bywaniainformacj i o Wydziale Chemicznym, 
przyczyn dokonanego wyboru, oczekiwa:J1 
wobec studiów i oceny sposobu relautacji na 
Politechnikę. 

Jakie w1J.i.oski nasuwają się z a11alizy od po
wiedzi na a:J1kietę? 

Zdaniemdziekana Wydziału Chemicznego 
dr hab. Mirosława Soroki, który opracował tę 
a:J1kietę"zobowiązk:u i ciekawości" , dużąrolę 
w wyborze studiów odg~ywają i11fonnatory 
Politechniki Wroclawskiej i kontakty osobiste. 
Mass medianie sprawdzaj a sięprzyrekla:Jnie . 
Duże znaczenie przy podejmowa11iu decyzji 
podej1niowanej przezmłodych ludzi 1nialfakt 
nabom bez egzaminu wstępnego, zwłaszcza 
że duża część ka11dydatów miała za sobą 
negatyw11e doświadczenia na umych uczel
niach (79% osób przyznaje, że JJ.i.edo stala się 
gdzie indziej). Zmal ała (w stosunku do 
poprzed1J.i.ch wyników) rola nauczycielijako 
inspiratorów decyzji o wyborze kierunku 
studiów. Wy1J.i.ka to zapewne z osłabienia 
współpracy uczelni ze szkola:Jni średnilni . 
Część osób (6%) zdecydowało sięna studia w 
celu odroczenia służby wojskowej . Natomiast 
3 5% osób uważa, że "chemia ma przyszłość" . 
L i czą na zahudnienie (26%), także w finnie 
zag~·a11icznej (9%). 

Oczekiwa11ia studentów dotycząkorzyści 

poznawczych płynących ze studiów (58%, 
poprzednio 73%). Cenione są wyjazdy i 
praktyki zag~·ani czne(34%, poprzednio 19%) 
i perspektywy ciekawej pracy (74%, pop
rzednio 73%). 

Kandydaci oczekująintensyv,mego kształ
cenia, a 7% chce ponadto sporej liczby zajęć 
huma11istycznych. 

Z danych o sa:Jnych ka11dydatach wynika, 
że w 66% są to kobiety (poprzednio 70%), 
pochodzą raczej z dużych ośrodków- tylko 
13% przybyło ze wsi (poprzednio 10%). 
Świadczy to o ograJliczonej dostępności 
studiów. 
Młodzi ludzie oceniają swojąrodzinnąsytu

ację materi alnąjako zadowalającą, dobrą lub 
bardzo dobrą Tylko 22%,jak poprzednio, ohe
ś ła swój status fina:J1sowy jako zly. Większość 
chcialobyjednakosiągnąćsa:Jnodzielność finan
sową Gdyby mogli, wzięliby Ja-edyt baJlicowy 
na studia. 
Aż 84% ocenia zasady relautacji jako jasne 

i zrozumiale, azwiązanąz tym obsługęadmini
stracyjnąjako "bez Za:J-zutu" (35% ), popraW11ą 
(48%), a tylko w wyjątkowych przypadkach 
(3%) złą. 

Wyniki ankiety zostały odczytane bezpo
średnio z typowych, uniwersalnych for
mula:J·zy do a:J1kiet, testów i egZa:J11inów przez 
czytnik optyczny (optical mark reader) i 
przeniesionedodBasePLdziękiprog~·runowi 
napi sanemu przez dr hab. Piotra Droż
dżewskiego . 

Ciekawi jesteśmy, czy a:Jlkiety przepro
wadzone na innych wydziałach dałyby 
podobne wyniki. Może ktoś sprawdzi? 

(mk) 

li Krajowe Targi 
Książki Akademickiej 
Atena '95 

Warszawa, 3-6 listopada 1995, 
Aula Główna Politechoiki Warszawskiej, 
organizatorzy: Wydawnictwa Naukowo-Techniczne, 

Biuro Marketingu Megaron, 
Polskie Towarzystwo Wydawców Książek. 
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Za nami kolejna impreza targowa, jedna z ważniejszych w bogatym kalendarzu tego ro
dzaju spotkań. Uczestnictwo w targach książki, ze względu na wielość i różnorodność ofert, 
wymaga od wydawców dokładnej analizy wszystkich "za i przeciw'' ich uczestnictwa. Bie
rze się zatem pod uwagę charakter danej imprezy (targi książki historycznej, edukacyjnej, 
naukowej), koszt uczestnictwa, możliwość promocji wydawnictwa i jego publikacji, ter
min, tradycje targów, spodziewaną obecność mediów oraz większych odbiorców (hurtow
ników, księgarzy, bibliotekarzy), sprawność organizatora. Często zaś po prostu "czuje się" , 

że powinno się tam być. 
Ze względu na rangę Targów Książki Akademickiej Oficyna Wydawnicza Politechniki 

Wrocławskiej, już po raz drugi, wzięła w nich udział. W Auli Politechniki Warszawskiej 
spotkali się w tych dniach wydawcy publikujący skrypty, podręczniki, pomoce dydaktycz
ne, książki przeznaczone dla studentów i uczniów, wykładowców i prowadzących zajęcia 
dydaktyczne. Termin tegorocznych KTKA wybrano niezbyt trafilie (mimo protestów wy
dawców): tuż po Zaduszkach, w trakcie pienvszej tury wyborów prezydenckich. Odbiło się 
to, niestety, na frekwencji , która w tym roku nie była zbyt duża. Największe zainteresowanie 
zaobserwowaliśmy w ostatnim dniu tagrów, w poniedziałek, kiedy studenci, pracownicy 
uczelni i bibliotekarze pojawili się liczniej . 
Wśród wydawców prezentujących swoje publikacje na KTKA można zauważyć rosnące 

znaczenie wydawnictw uczelnianych . Te, które zdołały się zrefom1ować i weszły na trudny 
i konkurencyjny rynek wydawniczy, z powodzeniem prezentująswój dorobek i osi<\oonięcia 
pracowników swoich uczelni. Należy tutaj pamiętać, że przecież największe uczelnie na 
świecie promują się właśnie poprzez swoje wydawnictwa! Na II KTKA, w których uczest
niczyły 54 wydawnictwa z całego kraju, 25 stoisk zajmowały właśnie wydawnictwa uczel
niane. 

Oficyna Wydawnicza PWr. , podobnie jak wydawnictwa Folitechniki Śląskiej, Łódzkiej 
i Warszawskiej, prezentowała literaturę naukowo-techniczną. Przedstawiliśmy ok. 80 tytu
łów, wydanych w 1994 i 1995 r., które jak zwykle cieszyły się ogromnym zainteresowa
niem. Zebraliśmy dużo ciepłych słów pod naszym adresem, dotyczących szaty graficznej 
książek (która wyraźnie poprawiła się) oraz przygotowania materiałów informacyjnych 
(wydrukowaliśmy ogromnąilość zapowiedzi wydawniczych, katalogów, ofert, dysponend 
i pojedynczych zamówień) . Pytaniao książki dotyczyływłaściwie wszystkich dziedzin nauk 
technicznych, ale najczęściej proszono o infom1acje na temat publikacji z zakresu ochrony 
środowiska, architektury, elektroniki, informatyki, zarządzania, mechaniki i budownictwa. 
Nasi stali odbiorcy (biblioteki naukowe, księgarnie techniczne i naukowe) ponowili zamówie
nia na nowości, nawiązaliśmy również kontakt z nowymi księgarniami w Krakowie, Szcze
cinie, Bielsku-Białej. Szczególnie cenne są dla Oficyny kontakty z księgarniami działają
cymi na terenie innych politechnik. Muszę stwierdzić, że półtoraroczna ciężka praca nad 
marketingiem i dystrybucją naszych książek przynosi efekty . Książki wydawane przez 
Oficynę są sprzedawane w coraz większych nakładach w ośrodkach akademickich całego 
kraju. Mimo ciasnoty na rynku wydawniczym i trudnej współpracy z księgarza:JTii nawiązu

jemy współpracę z nowymi odbiorcami - powoli, ale konsekwentnie. 
W ra:JTiach KTKA odbyło się sympozjum "Promocja polskiej książki naukowej", prowa

dzone przez pracowników Katedry Bibliotekoznawstwa i Informacji Naukowej Uniwersy
tetu Jagiellońskiego . Na temat modelu książki naukowej XXI w. mówiła dr Wanda Pindlo
wa. Podczas tego wystąpienia słuchacze mieli okazję usłyszeć o wizji książki "bez papieru" 
- na mikrofilmach, CD- ROMach, kasetach wideo. O nowych inicjatywach wydawców 
akademickiej książki naukowej mówiła prof. Maria Kocójowa, a o formach i skutkach pro
mocji książki naukowej - mgr Danuta Bromowicz. W trakcie dyskusji przedstawiono pro
blemy związane z dystrybucjąksiążki naukowej, która - ze względu na swoje przeznaczenie 
- wymaga specjalnych zabiegów promocyjnych, jej sprzedażjest trudniejsza i trwa dłużej. 
Nie można więc stosować zwykłych fom1 reklamy, dlatego też wydawcy muszą wypraco-
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wać własny system dotarcia do odbiorcy. Wszyscy podkreśla! i kłopoty w kontaktach z księ
garzami, którzy w tej chwili dyktują twarde warunki współpracy i często zalegają z płatno
ściami. Po rynkowych zmianach w 1990 r. do tej pory nie wypracowano skutecznego sy
stemu informacji o książce naukowej i każdy wydawca w swoich wysiłkach jest osamot
niony. Biblioteki zakupują coraz mniej wydawnictw (ze względu na ograniczenia finanso
we), a problem zerowego podatku VATnaksiążki niejest rozwiązany. Jestjednak nadzieja, 
że lobby wydawców (zrzeszonych np. w Polskiej Izbie Książki, której prezesem jest Grze
gorz Boguta, dyrektor Wydawnictwa Naukowego PWN) doprowadzi wkrótce do rozwią
zania prob lemów związanych z produkcją i handlem książką. 

Maria Łyko 

MEN -trzy warianty opłat za studia 
Ministerstwo Edukacji Narodowej przygotowało do rozważenia trzy warianty zwiększe

nia udziału studentów w kosztach studiów. Są to: częściowe odejście od bezpłatności stu
diów, studia płatne oraz zamówienia edukacyjne, czyli wykupowanie przez państwo miejsc 
na konkretnych uczelniach, z uwzględnieniem społecznych priorytetów co do kierunków 
studiów. 

Roboczy materiał "Finansowanie szkolnictwa wyższego i nauki" ma służyć rządowi do 
opracowania długofalowych założeń polityki edukacyjnej, gdyż wezwali do tego posłowie . 

Tekst został utajniony przed dziennikarzami, ale udostępniono go członkom Rady Głó>vnej 
Szkolnictwa Wyższego. 

• Wariant I zakłada, że państwo sponsorowałoby tylko pewną określonąliczbę szkół wy
ższych . Nie wiadomo jeszcze, czy byłyby to tylko najbardziej renomowane uczelnie, czy 
również niektóre mniejsze. Studia w pozostałych szkołach byłyby płatne. Koszta te mogły
by jednak być w całości odpisane od podstawy opodatkowania. Oznacza to, że państwo re
fundowałoby 20% kosztów kształcenia. Przewiduje sie też zwiększenie liczby stypendiów 
dla wybitnych studentów oraz stypendiów fundowanych. Możliwa też byłaby sytuacja, w 
któr~j państwo finansuje tylko pewnąpulę miejsc na uczelni, a ewentualni pozostali studenci 
musząpłacić czesne. 

• Wariant II zakłada, że wszyscy studenci będąpłacić za naukę. Studenci będąmogli ko
rzystać ( opróczśrodkówwłasnych, rzecz jasna) ze stypendiów państwowych, kredytów edu
kacyjnych czy stypendiów fundowanych przez podmioty gospodarcze lub sponsorów. W 
przypadku zastosowania kredytów edukacyjnych konieczne byłoby utworzenie funduszu 
edukacyjnego, który zapewniałby odpowiednio niskie oprocentowanie. Kredyt byłby spła
cany po ukończeniu studiów z kilkuletnim okresem karencyjnym. Spłaty mogłyby obciążać 
ftrmę zatrudniającą absolwenta. Część kredytu mogłaby być umorzona za dobre v-.ryniki w 
nauce. Inną rozważaną formą kredytu jest bon edukacyjny, którego wartość określana by
łaby na podstawie realnych kosztów kształcenia w danej dziedzinie. Kandydaci na studen
tów mogliby decydować, czy wybrać droższą, renomowaną uczelnię, czy tańszą, lokalną. 
Bon byłby spłacany przez san1ego absolwenta lub firmę, w której podjął pracę. Bon powi
nien być teoretycznie przyznawany każdemu absolwentowi szkoły średniej, ale realizowany 
dopiero po przedłożeniu indeksu. Przysługiwałbytakże osobom chcącym studiować w szko
łach prywatnych. 

• Wariant III pozwoliłby państwu kreować kierunki i formy kształcenia potrzebne społe
czeństwu, przynajmniej w ż)'\votnych dla społeczeństwa kierunkach. Zamówienia eduka
cyjne byłyby dotacją dla konkretnej uczelni lub studentów. W tym drugim przypadku byliby 
oni zobowiązani do odpracowania dotacji w instytucjach państwowych. 

(wg .,Rzeczypospolitej" nr 272) 
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KONKURS! 
li() N li łJiłS! 
KONKURS! 

Gdzie to jest? 
Politechnika Wrocławska ma 

wiele budynków różnej wielkości 
i wartości architektonicznej . Nie
które z nich są warte bliższego po
znania. Dlatego postanowiliśmy 
przedstawić Państwu w kolejnych 
numerach "Pryzmatu" serię zdjęć 
autorstwa pana dr inż . Piotra N o
waka z I-30. 

Osoba, która rozpozna najwięk
sząilość sfotografowanych obiek
tów zdobędzie tytuł 

"ZNAJOMEGO 
POLITECHNIKI 

WROCŁAWSKIEJ" 

poświadczony specjalnym 
dyplomem. 

Dziś kolejne zdjęcie. 
Życzymy miłej zabawy. 

Redakcja 
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